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NOOSHI TILL MALMÖ
Nooshi Dadgostar besöker  
Malmö för att tala under 1 maj.  
Runt om i Skåne arrangeras  
demonstrationer och festligheter 
på arbetarnas stora dag.
Sidan 4–5

ATT VRÄKA  
OSKYLDIGA GÖR INTE 
SVERIGE TRYGGARE
Ska det vara möjligt att vräka en 
hel familj för att en av familje
medlemmarna begår brott? 
Regeringen utreder just nu om 
detta ska bli möjligt. Intervju med 
Malcolm Momodou Jallow. 
Sidan 11

500  DEMONSTRERADE  
I YSTAD
Vänsterpartiet var med och  
stod i solidaritet med vård
personalen på akutsjukvården  
på Ystad lasarett i kampen för  
mer resurser till vården.
Sidan 26

Demonstrera 1 maj
Alla ska ha råd!
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Folkviljan utkommer 6 gånger per år.
Författarna svarar själva för de åsikter som 
uttrycks i texterna. Dessa behöver inte överens-
stämma med Vänsterpartiets åsikter. Folkviljan 
tar tacksamt emot artiklar och insändare men 
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Stöd socialistiska stödfonden
Ge ett bidrag till kampen.  

Eller varför inte bli månadsgivare?  
Tack för ditt bidrag!

Fyll i medgivande på  
vmalmo.se/du-behovs/skank-en-gava/  

så ordnar vi resten.

Du kan också SWISHA valfritt belopp till  
123 173 33 85
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itt namn är Jesper Sahlén och 
på distriktsårskonferensen 
i Landskrona den 11 mars 
valdes jag till ny ordförande 
för Vänsterpartiet Skåne. 
Jag vill tacka så mycket för 
förtroendet, det känns väldigt 
stort och hedrande.

Vi befinner oss i svåra 
och utmanande tider. Det 
råder krig i vår omvärld. Vi 
ser skenande energi- och 
matpriser. Vi befinner oss 
fortsatt i en mänskligt skapad 
klimatkris. Och ojämlikheten i 
Sverige växer i rasande takt. Vi 
får allt fler miljardärer medan 
välfärden underfinansieras 
och allt fler får det tuffare 
ekonomiskt. Vi ser att 
löneskillnaderna mellan män 
och kvinnor nu åter växer.

När vi till råga på allt har 
en nationalistisk brunblå 
regering som inte adresserar 
dessa utmaningar är det lätt 
att tappa hoppet. Men gör 
inte det. Ta till er av Joe Hills 
bevingade ord, Sörj inte, 
organisera er.

Och tittar vi efter lite mer 
noggrant så finns det mycket 
som också talar för oss i 
denna stund. Vänsterpartiet 
Skåne har fler medlemmar än 
på länge. Vi kommer från  

starka kommun- och regionval 
runt om i Skåne. Vi tog 13 
nya mandat runt om i Skånes 
kommunfullmäktigen. 
Och det är inte bara i Lund 
och Malmö vi växer. Utan 
vi går exempelvis starkt 
framåt i Burlöv, Hässleholm, 
Simrishamn, Sjöbo, 
Skurup och Svalöv för att 
nämna några exempel. I 
Bromölla är vi med och styr 
kommunen tillsammans 
med Socialdemokraterna. 
I regionvalet växte vi med 
ytterligare 2 mandat.

Vårt valresultat i kommun- 
och regionvalen visar att det 
finns mycket bra att bygga 
vidare på. Allt fler skåningar 
tycker att vi har politiken för 
att möta de utmaningar vi står 
inför. Och konstigt vore det 
annars.

Vi har politiken för att både  
ändra det sjuka prissättnings- 
sytemet på el och för att bygga  
ut produktionen av förnyelsebar 
energi. Vi har politiken för att 
tvinga fram de tre matjättarna 
att sänka priset på mat. Vi 
har politiken för att åter göra 
Sverige till världens jämlikaste 
land. Och vi har politiken för  
att genomföra den omställ- 
ningen som krävs för att vi ska 

leva på ett sätt som är inom 
planetens gränser.

Nu gäller det att vi fortsätter 
att synas på gator och torg 
och pratar med skåningarna 
om våra lösningar på deras 
problem i vardagen. Vi ska 
höras i fikarummen och synas 
på sociala medier. Vi ska 
fortsätta prata om att alla 
ska ha råd med mat och att 
prishöjningarna under det 
senaste året är fullständigt 
orimliga. Tre matjättar ska inte 
få höja sina vinstmarginaler 
genom stora prishöjningar 
under en ekonomisk kris. 
Vi ska prata om hur vi vill 
avskaffa karensavdraget. Vi 
ska sprida vidare att vi i ett 
första steg vill halvera priset i 
kollektivtrafiken. En kontrast 
till Region Skånes borgerliga 
styre som nyss höjde priset 
med omkring 10 procent.

Tillsammans ska vi visa att 
vi är redo att ta över makten 
i kommunerna, regionen 
och riksdagen 2026 och då 
adressera alla de utmaningar 
vi står inför.

Jesper Sahlén
Distriktsordförande

Vänsterpartiet växer 
runt om i Skåne

Folkfest för fred   

Gästkrönika – Feminismen som kom av sig   

Vad har hänt i Malmöpolitiken sedan valet?   

Motion – Ska biblioteken kunna skicka vidare  
information om besökarna   

Ny partilokal i Helsingborg   

Kommunalvänstern – Ny partiförening  

Programkommissionen 
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1 maj-manifestation  i Malmö

1 maj – hitta din manifestation   

Maktens bud – Ja till lönestopp 
men nej till prisstopp   

Matkampanj – Upp till kamp  
mot dyrtiden   

Hallå där Miranda – körledare Vänsterkören   

Spartips för miljardärer   

Landsbygden och Vänsterpartiet – ett omaka par?   

Debatt – Kriminalitet, vad tycker (v)i egentligen?  

Att vräka oskyldiga gör inte Sverige tryggare   

Omänskliga villkor för den palestinska arbetaren   

Minnestext över Maha Kadoura   

Energipolitik – Sverigepriser, arbetarmakt ...  

Ett Sverige utan kärnkraft är möjligt   

Solidaritet med Ukraina   
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Burlöv
Vänsterpartiet Burlöv deltar i 1 maj-tåget  
i Malmö under egen banderoll.

Helsingborg
Samling för demonstration på  
Stortorget 13.30.
Efter demonstrationen är det fest och 
mingel i Folkets hus, Södergatan 65,   
från kl 15. Musik, mat, talare, kultur, 
barnaktiviteter mm.

Hässleholm
1 maj-firande i hembygdsparken mellan 
10-12. Huvudtalare: Lisa Claesson,  
partistyrelsen. Lokal talare: Magnus 
Åkeborn.

Kristianstad
Samling för 1 maj-tåg på Lilla Torg 13.00. 
Huvudtalare: Lisa Claesson,  
parti styrelsen. Musik med trubaduren 
Rick Titrö.

Lund
Samling för demonstration på  
Stortorget kl 14. Talare: Helena Falk, 
kommunalråd; Sara Güll, Ung Vänster. 
Musik: Röda Kapellet

Malmö
Se annons föregående sida.

Simrishamn 
Möte på Hamnplan kl 12.00. Sång och 
musik samt tal av bland andra riksdags-
ledamoten Hanna Gunnarsson.

Sjöbo 
Möte på Nya Torg kl 15 med lokala talare. 
Mötet genomförs i samarbete med ABF 
Österlen.

Skurup
Stora Torget kl 11-13. Lokala talare.  
Mer information kommer på  
skane.vansterpartiet.se

Teckomatorp
V Kävlinge och V Svalöv firar 1:a maj  
ihop i år:
Alla ska ha råd
Frys hyrorna !
Sverigepris på el !
Prisstopp på basvaror !
14.00 Vallarna Teckomatorp.  
Grillning och tipspromenad.

Tomelilla
Vänsterpartiet Tomelilla deltar först  i  
demonstrationen i Malmö under egen 
fana och därefter i manifestationen i 
Sjöbo.

Trelleborg
Möte 9.30 - 10.30 på Olof Palmes plats. 
Huvudtalare: Alexandra Thomasson  
(regionråd). Lokal talare: Mats Sjölin.  
Musik: Röda Kapellet.

Ystad
Vänsterpartiet Ystad deltar i 1 maj-tåget 
i Malmö under egen banderoll. Medlem-
mar som vill åka med till Malmö anmäler 
sig till annika79@hotmail.com

Ängelholm
Vänsterpartiet Ängelholm deltar först i 
manifestationen i Örkelljunga och där-
efter i demonstrationen i Helsingborg. 
Medlemmar som vill åka mailar  
oscar.funes.galindo@gmail.com

Örkelljunga
Protestmöte på förmiddagen mot  
privatiseringen av LSS-verksamheten i 
Örkelljunga. Exakt tid och plats meddelas 
senare bl a på skane.vansterpartiet.se
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1 MAJ  |  Hitta din manfestation  Hitta din manfestation  |  I MAJ

1 maj
2023

Alla ska 
ha råd

Samling på Möllevångstorget kl. 11.00

Tal av Nooshi Dadgostar 
i Slottsparken kl. 13.45

Talar gör även Ava Rudberg 
och Emma Wennerholm

Vänsterpartiet
vansterpartiet.se

Hitta din manifestation



INFLATION  |  Dyrtid Dyrtid  |  INFLATION

Fransmän och britter går ut  
på gatorna i strid mot senare 
pension och försämrad sjuk-
vård. Norsk inflation hålls 
tillbaka av en livsmedelskedja. 
Direktörerna i svensk daglig-
varuhandel tror på liten sänk-
ning av priserna, kanske, fast 
senare i vår…

Var finns massorna som 
protesterar mot livsmedels-
jättarna?

För Sabrin Högelius, frisör i 
Malmö, liksom för många 
andra känns inflationen in på 
bara skinnet.

– Under de nio år jag haft 
salong på Östra Tullgatan har hyran 
höjts med totalt 50 procent, varav 
enbart i år med 20 procent, berättar 
hon.

Under sju år var hon ledamot i sty-
relsen för Vänsterpartiets Malmöavdel-
ning. Nu har hon tagit ett steg tillbaka. 
Men kampviljan är oförändrad. När vi 
ses i slutet av mars syns det dock inte 
mycket av kamp mot dyrtiden på Sveri-
ges gator och torg

Demonstrera!
– Jag menar att Vänsterpartiet bör ta 
initiativ till demonstrationer mot mat-
priserna, åtminstone i de tre storstä-
derna, säger hon.

När ett oligopol bestående av tre 
matjättar dominerar nio tiondelar av 
marknaden finns inga andra alternativ, 
menar hon.

– Jag tror inte att de konkurrerar med 

varandra. Det är en familj av kapitalister 
som vet precis vad den gör. Jag har yrkat 
att Vänsterpartiet ska boka en särskild 
dag i veckan för folkliga protester mot 
matföretagens övervinster.

Vaga löften
Direktörernas vaga löften om eventuella 
prissänkningar leder ingen vart. Under 
tiden drabbas såväl arbetare som småfö-
retagare som hon själv av okontrollerade 
prishöjningar.

– Jag känner stor respekt för frans-
männen som säger nej till försämringar, 
och jag oroar mig för alla ensamma 
mammor och stora barnfamiljer här 
hemma som inte har råd att handla nyt-
tig mat, säger hon.

Sabrin Högelius kom till Sverige för 
drygt tio år sedan, och med sin pales-
tinska bakgrund har hon varit en av 
dem som startat och drivit arbetet med 
Arabiska vänstern. 

En annan planet
– Det finns människor i Sverige som inte 
ser några problem. De lever på en annan 
planet. Men en demokrati måste ge 
trygghet i form av mat och boende till alla 
invånare, även till dem som har sämst 
ekonomiska förutsättningar, säger hon.

För Arabiska vänstern har islamofo-
bin och ökade energi- och matkostnader 
varit centrala frågor i kampen för ett 
rättvist samhälle. Och arbetet ger 
resultat.

– Allt fler arabisktalande föreningar 
tar kontakt, berättar Sabrin.
Kanske kan de och alla övriga förenas i 
öppna protester mot livsmedelsföreta-
gens vinstbegär.

Text och foto: Per Längby

Upp till kamp 
mot dyrtiden!

I sin frisörsalong på Östra Tullgatan  
och i sin verksamhet med  

Arabiska vänstern får Sabrin Högelius 
många vittnesmål om dagens dyrtid.

Tre kedjor sätter priset på 
maten. Den rätten vill de inte 
få begränsad av prisstopp. 
Inte ens på utvalda varor.

Å andra sidan: Av alla som 
säljer en vara är det bara en 
som inte själv får bestämma 
priset – den som säljer sin 
arbetskraft.

Om denne trots det kräver 
högre lön kallas hen oansvarig.

Det påpekar Mats Greiff, professor 
i historia vid fakulteten för lärande och 
samhälle på Malmö universitet. Sedan 
rättar han sig direkt:

– Även i vår strikt marknadsliberala 
tid finns det ju undantag. Det har fak-
tiskt införts pristak på sms och mobil-
samtal inom EU. Och ingen har så vitt jag 
vet kallat det beslutet populistiskt.
Prisregleringen av mobil telefoni utgör 
ett undantag i den nationalekonomiska 
doktrin som bannlyser politiska ingrepp 
i prissättningen av varor och tjänster.

– Här är priset nu oförändrat jämfört 
med för några år sedan, säger Greiff. 

Sen muren föll
Men i övrigt är allt tvärtom, som med 
dagens elpriser, och så har det varit 
sedan muren föll och efter Sovjetunio-
nens sammanbrott.

– Innan dess talades det om åtmins-
tone tre ekonomiska alternativ, kapita-
lism, kommunism och blandekonomi. 
Men vart tog denna sista variant vägen? 
Carl Bildts regering myntade Den Enda 
Vägens politik, en blåkopia på Margaret 

Thatchers TINA, There Is No Alterna-
tive, och den amerikanske nationaleko-
nomen Francis Fukuyama deklarerade i 
samklang med detta slutet på historien.

Utbud och efterfrågan
– Och nu är det den idylliserade natio-
nalekonomiska teorin om utbud och 
efterfrågan som inte får ifrågasättas, 
säger Mats Greiff. Man kan såklart välja 
bort att köpa böcker, cd och modeplagg. 
Men inte att betala hyra, äta, använda el 
eller klä sig. På sådana livsuppehållande 
och nödvändiga varor fungerar inte den 
gängse teorin.

Det handlar, menar han, om var 
makten över ekonomin finns.  Vem har 
rätt att sätta priset på en vara – och vem 
har det inte?

Moralisk rätt
– Ser man det så blir förhållandet mellan 
säljaren av arbetskraft och arbetsköpa-
ren tydlig. 

Arbetaren har så klart lika moraliskt 
rätt att kräva kompensation för sin 
dyrtid som livsmedelsjätten för sin, 
antingen kraven handlar om lönehöj-
ningar eller prisstopp.

– Nationalekonomins teorier och 
marknadsliberalismens teser är ju inte 
en av Gud given sanning, säger Mats 
Greiff.

Text: Per Längby

Den som säljer sin arbetskraft 
förhindras att kräva kompensa-

tion för dyrtiden, medan den som 
säljer maten får sätta vilket pris 

den vill, påpekar Mats Greiff.

Maktens bud:
Ja till lönestopp men  
nej till prisstopp
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MATPRIS
KAMPANJ!
Vänsterpartiet vill att regeringen 
gör en överenskommelse med 
de tre matjättarna som håller ner 
matpriser na. I praktiken är det Ica, 
Coop och Axfood som kontrollerar 
den svenska marknaden och sätter 
priserna. 

Regeringen bör i första hand 
försöka få till en frivillig överenskom-
melse med dessa tre för att stoppa 
prischocken på mat. Men regeringen 
måste då också vara tydlig med att 
om detta misslyckas kommer staten 
gå in med lagstiftning för att reglera 
dagens marknadsmisslyckande.

Just nu pågår en matpriskampanj  
i Vänsterpartiet Skåne. Vill din  
parti förening vara med? Maila  
skane@vansterpartiet.se. 
 
Läs mer på skane.vansterpartiet.se. 
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Tidningarna är fulla av artik-
lar om hur man ska göra för 
att få pengarna att räcka 
längre. Det har tipsats om 
att handla på Lidl, ta med 
en matlåda till jobbet, eller 

att köpa en rejäl bit parmesan att piffa 
upp maten med. 

Men inflationen och lågkonjunkturen 
drabbar alla, och en grupp har glömts 
bort: höginkomsttagarna och miljar-
därerna. Därför vill Folkviljan ställa upp 
med några enkla tips om hur man får 
aktieutdelningarna och styrelsearvo-
dena att räcka lite längre.

Köp billigare bubbel
Mousserande vin är alltid festligt, men 
du måste inte alltid köpa äkta cham-
pagne. Ett enkelt sätt att spara pengar är 
att köpa andra sorters mousserande vin. 
Häller du upp på glas i köket så behöver 
ingen av gästerna se flaskan.

Ladda elbilen hemma
Passa på och utnyttja elstödet och ladda 
elbilen hemma. Ett bonustips är att 
använda din privata el för att driva före-
tag. En händig bonde kan få in många 
sköna tusenlappar genom att ha företag-
sel och privat el i samma abonnemang, 
och eftersom elstödet är hemligt i 20 år 
så behöver du inte skylta med det.

Tänk på taket i RUT och ROT
Det kan vara frestande att liva upp en 
småtrist lågkonjunktur med en rejäl 
köksrenovering, men tänk på att du 
maximalt får dra av 75 000 kronor i  
rut- och rotarbete. Annars riskerar du 
att den nya bänkskivan i marmor gör 
barnens läxhjälp eller städerskan dyrare 
än du tänkt.

Håll koll på ränteavdraget
Om du betalar mer än 100 000 kronor i 
ränta är ränteavdraget bara 21 procent 
istället för 30 procent. Så nu när räntorna 
stiger betyder det att ett så lågt bostads-
lån som 5 miljoner kronor kan vara över 
gränsen. Den mysiga lilla fyrarummaren 
i Västra hamnen i Malmö som är perfekt 

som övernattningslägenhet riskerar 
alltså att ge dig lite lägre avdrag på skat-
ten än du tänkt.

Samåk med din privatjet
Det är inte bara bensinen som blivit 
dyrare, utan även flygbränsle har ökat i 
pris. Så även om det kan kännas pinsamt 
att behöva tränga in sig så blir det betyd-
ligt billigare att flyga om ni är fler per-
soner i planet. Du kan också fundera på 
om du verkligen behöver ett eget flygplan 
– idag finns det bra tjänster för att hyra 
privatjet, och du kan till exempel flyga till 
London för så lite som 10 000 euro.

Köp en ICA-butik eller  
bli hyresvärd
Alla behöver någonstans att bo och mat 
att äta. Både hyresvärdar och mataffärer 
gör storvinster, så även om det känns 
dyrt så kan du se en matbutik som en 
investering, särskilt om du är den enda 
handlaren på platsen – då kan du lätt 
trissa upp priserna och slå inflationen.

Text: Johan Strandell

Spartips för miljardärer
INFLATION  |  Dyrtid Landsbygd  |  KONFERENS

Vi är några som tror att  
Vänsterpartiet har potential 
på landsbygden och vill därför 
anordna en konferens där vi 
som medlemmar och politiker 
ska kunna hämta inspiration  
av inbjudna gäster. 

Vi kommer att få möjlighet att diskutera 
frågor där vi som parti kanske inte alltid 
har så stor kunskap och på sikt gör oss till 
ett starkare och mer rustat parti i lands-
bygdsfrågor. Detta är temat för konferen-
sen och en del av dessa frågor är kanske 
inte typiska landsbygdsfrågor.
● Klimat och miljö på landsbygden
● Samhällsservice på landsbygden
● Företagande och jobb på landsbygden

Vi har planer på att bjuda in företagare, 
bönder, energikooperativ och personer 
med insikt om äldreomsorg på lands-
bygden. 

Konferensen kommer preliminärt  
hållas på Eslövs folkhögskola den 
30 september enligt vår plan.

Hör av dig om du själv eller din  
partiförening är intresserad av att  
planera konferensen:  
svalov@vansterpartiet.se

Planeringsgruppen består av:
Alexandra Nikoleris, V Eslöv
Anders Malmros, V Svalöv
Christel Lindquist, V Höör
Peter Söderström, V Klippan
Sven Ternov, V Sjöbo

I valet ökade Vänsterpar-
tiet starkt i de skånska 
storstäderna Lund (10,9 %) 
och Malmö (13,6%), men 
även liten ökning skedde 
i några av de skånska 
landsbygdskommunerna. 
Det finns dock en markant 
skillnad i valresultat mellan 
stad och landsbygd som vi 
inte borde vara nöjda med. 
I riksdagsvalet hamnade 
valkretsen Norra och Östra 
Skåne under 4 procent.

Hallå där 
Miranda  
Borgkvist,  
körledare för  
Vänsterkören!
Vad är Vänsterkören?
Vänsterkören är en gäng socia-
lister som tycker om att ta ton 
och gärna gör det tillsammans 
med andra glada kamrater. Vi 
sjunger kampsånger och har 
ambitionen att vara ett stå-
ende inslag på Vänsterpartiets 
stora högtidsdagar! 

Vilka är välkomna till er kör?
Alla medlemmar och sympati-
sörer är välkomma! Vår grupp 
består av människor som har 
olika typ av musikalisk bak-
grund, vissa har sjungit i fot-
bollsklacken, andra i duschen 
och vissa har sjungit i kör!

Vad är tjusningen med att 
sjunga i kör?
Känslan av att sjunga harmo-
nier, sätta stämmor tillsam-
mans och samtidigt sjunga 
socialistiska budskap är 
fantastisk. Gåshuden är närva-
rande vid varje rep! 

Vilka sånger kan vi förvänta 
oss till 1 maj?
Kampsångerna är många, 
men vi har ett gäng såsom: 
Bella ciao och Bandiera rossa, 
självklart kör vi Internationalen 
också!

8

Landsbygden  
och Vänsterpartiet  
– ett omaka par?
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Att vräka oskyldiga  
gör inte Sverige tryggare

Vad innebär förslaget?
– Det är ursprungligen ett förslag från 
2022. Socialdemokraterna ville 
utreda fastighetsägares möj-
lighet att vräka hyresgäster 
eller närstående som begår 
brott i sin lägenhet eller i 
närheten av den. Den nya 
regeringen lade till att 
utredningen också skulle 
se på möjligheten att vräka 
hyresgäster om deras barn 
begår brott.

– Vänsterpartiet var emot 
utredningen från dag ett, 
och den som begår brott ska 
såklart lagföras. Men försla-
get innebär kollektiv bestraff-
ning av personer som inte begått något 
brott. Det går mot barnkonventionen 
eftersom det kommer bli fler barnfamil-
jer som vräks, och även kvinnor som blir 
utsatta för våld i nära relationer riskerar 
att vräkas.

FN:s barnkonvention blev lag i Sve-
rige 2020, och där ingår rätten till en 
trygg bostad. Trots detta visar siffror 
från Kronofogden att antalet barn som 
vräks har ökat med 50 procent på bara 
några år. 2021 var det 572 barn som 
vräktes. 

Hur ser du på att förslaget bara 
omfattar hyresgäster?

– Det är orimligt att ha en lag-
stiftning som bara gäller för 

vissa i en rättsstat. Det är 
inte heller bara hyresgäs-
ters barn som begår brott 
– ska vi ta en persons 
villa om de har barn som 

begått brott? 
– Det är så här när 

högern styr. Tidö-avtalet 
innebär repressiva meto-
der: de angriper vanliga 
arbetare, men andra får 
leva precis som de vill.

Hyresgäster är redan 
idag mer utsatta för brott. 

Jallow utvecklar:
– Det blir en dubbel- eller trippelbe-

straffning. Det är lagvidrigt och går mot 
rättsstatens principer att ha lagar som 
bara gäller en viss grupp.

Var är socialdemokraterna  
i allt detta?
– De är tysta och är rädda för att få 
kritik. Utredningen de startade var inte 
lika långtgående, men rent principiellt 
var det samma. Varken polisen eller 
socialtjänsten ser att det här skulle 

hjälpa, men vi får inget svar från något 
parti om detta.

– Vi i Vänsterpartiet vill lagföra 
brottslingar, men inte vräka deras mam-
mor eller deras syskon. Det kommer 
göra Sverige otryggare. 

I Malmö har kommunens fastighets-
bolag MKB förvånande nog drivit på 
för att lättare kunna vräka hyresgäster, 
bland annat i ett uppmärksammat fall 
där de i media uttalat sig om en familj de 
vill vräka. De har förlorat det här fallet 
i både hyresnämnden och förvaltnings-
rätten, eftersom det inte fanns några 
bevis för att de begått brott i lägenheten 
eller i området. 

– För mig är det oroväckande och det 
skapar otrygghet för alla andra grannar. 
Du ska inte kunna vräkas för att du blir 
hotad av andra.

Vad borde göras istället?
– Vi har många förslag kring förebyg-
gande arbete, som fritidsgårdar eller mer 
pengar till socialtjänsten, och när någon 
begår brott finns det lagar som gäller. 

– Men det här förslaget handlar inte 
om de som begår brott. Det kommer 
bara drabba de anhöriga.

Text: Johan Strandell

Ska det vara möjligt att vräka en 
hel familj för att en av familjemed-
lemmarna begår brott? Reger-
ingen utreder just nu om detta ska 
bli möjligt. Om förslaget skulle gå 
igenom skulle det bara i Malmö 
kunna innebära att ett femtiotal 
familjer och upp mot trettio barn 
skulle bli vräkta varje år.

Folkviljan intervjuade Malcolm  
Momodou Jallow, Vänsterpartiets  
bostadspolitiska talesperson 
och riksdagsledamot, om det här 
utspelet.

Malcolm Momodou  
Jallow är Vänsterpartiets 

bostadspolitiska  
talesperson och själv  

boende i Malmö.

FN:s barnkonvention 
blev lag i Sverige 2020, 
och där ingår rätten till 
en trygg bostad. Trots 
detta visar siffror från 
Kronofogden att antalet 
barn som vräks har 
ökat med 50 procent 
på bara några år.

DEBATT  |  Insänt 

Jag bor i byn Röstånga i Svalövs 
kommun. En idyllisk by på många 
sätt med en affär och ett aktivt 
föreningsliv (som t ex Röstånga 
tillsammans). Jag är nyinflyttad. 

En kväll bjöd jag över grannen som bott 
i byn nästan hela sitt liv. Jag fick höra 
av honom att för ett tiotal år sedan var 
det några ungdomar som var ute och 
gjorde inbrott och slangade bensin om 
kvällarna. Några bybor tog saken i egna 
händer och startade "Nattöga". Jag blev 
inte riktigt klok på vad det var för något, 
men det hade drag av ett medborgar-
garde. Min granne berättade att ibland 
fick "fel person" stryk och det var inget 
han var nöjd med. Han tyckte att poli-
sen borde ha varit mer närvarande, jag 
kunde inte mer än hålla med.

Det är mycket tal om "hårdare tag" i 
debatten och det verkar gå hem i breda 
folklagren. Konflikterna mellan gängen 
ökar och jag har lärt mig att det är ett 
sätt att hålla ihop sitt gäng – att visa 
enighet. Och i den politiska debatten 
verkar det också finnas en enighet om 
att gängkriminella bör buras in betyd-
ligt längre än andra kriminella. Vän-
sterns politik var länge "Släpp fångarna 
loss – Det är vår!" eller Robin Hood-för-
klaringar. Och det verkar ha satt sig hos 
många väljare och är kanske en orsak 
till att vi inte ökade mer i valet, då vi 
ses som oseriösa i en fråga som väljarna 
brukar ha på topp tre-listan av viktiga 
valfrågor. När det kommer till krimina-
litet och trygghet har vi idag en politik, 
men den behöver nog uppdateras enligt 
mig och spridas betydligt mer. I motion 
2021/22/470 till riksdagen underskriven 
av bl a Linda Snecker föreslås förbättrat 
vittnesskydd, Sluta skjut-satsning över 
hela landet, ökade resurser till tullen 
för att förhindra vapensmuggling och 
att man ska utse lämplig aktör som ska 
arbeta med destruktiva mansnormer. 
Min kritik mot motionen är att man 

påstår att gängkriminalitet är ett stor-
stadsfenomen. Idag vet vi att gängen 
etablerat sig på flera mindre orter.

I P1-programmet Konflikt tar man 
upp hur El Salvador har lyckats med 
en rekordminskning av gängvåldet på 
mycket kort tid. Till priset av rätts-
säkerheten bör sägas. En tolvåring kan 
dömas till 20-årigt fängelsestraff. En dia-
betessjuk affärsinnehavare intervjuas. 
Han hamnade i fängelse av misstag och 
förvägrades sin medicin. Följden blev 
att han fick amputera stora delar av sina 
ben. Men han kommer ändå rösta på 
presidenten i nästa val. Nu är Sverige 
inte El Salvador, men om de kriminella 
gängen inte stoppas är risken stor att den 
brunblå regeringen kommer med ännu 
hårdare tag som mer eller mindre kan 
likna El Salvador. Vad kan vi som vän-
sterpartister göra för att förhindra det? 
Ett första steg är kanske att nämna ordet 
"gängkriminalitet" i våra program och 
kanske försöka visa på att det finns en 
annan väg i denna viktiga samhällsfråga, 
utan att på något sätt verka "flummig".

Radioprogrammet Konflikt gör ett 
uppföljande avsnitt som heter "Att vinna 
mot gängvåldet med mjuka tag". Här 
berättar polismästare Carin Götblad att 
Sverige jämfört med andra nordiska län-
der satsat ganska lite på brottsförebyg-
gande åtgärder. I avsnittet får man höra 
en kille som tidigare var kriminell men 
som nu går på boxningsklubben Fight for 
Zero, där man har mellanmål och läxläs-
ning. Carin Götblad vill se mer sånt. Hon 
pratar om att det är tid för en folkrörelse 
mot brottslighet och för inkludering. 
Vad tycker vi som vänsterpartister? Har 
vi idéer eller ska vi komma med statistik 
och slå brottsoffren i huvudet med det 
som vanligt?

PS. Kriminaliteten i lilla Röstånga 
var kanske inte jämförbar med den i 
storstadsområdena, men jag hoppas att 
denna liknelse kan återge de risker som 
finns med att stoppa huvudet i sanden 
eller att tro att ens parti är för fint för 
vissa frågor.

Båda radioprogrammen finns att 
höra på hemsidan för radioprogrammet 
Konflikt.

Anders Malmros, Röstånga

Kriminalitet – vad tycker  
(v)i egentligen?

KONFLIKT
https://sverigesradio.se/konflikt 

• De bekämpade gängen med hårda 
straff – och vann
El Salvador har på kort tid vänt  
våldstrenden med hjälp av hårda 
straff. Samtidigt sneglar Sverige åt 
samma håll.
 
• Att vinna mot gängvåldet med 
mjuka tag
Fritidsaktiviteter eller ungdoms-
fängelse. Det pågår en dragkamp  
om vad samhället ska satsa på  
för att lyckas vända den grova brotts-
ligheten.

Vräkningar  |  BOSTÄDER
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Maha Kadoura har hastigt ryckts ifrån oss. 
Maha hade ett stort engagemang för rättvisa, 
fred och ett fritt Palestina.

Varje gång vi kämpar  
finns du med oss, Maha

Vår kamrat Maha Kadoura har hastigt ryckts 
bort från oss. Vår sorg och förtvivlan är enorm.

Maha har varit en aktiv medlem i Vänsterpartiet 
Malmö. Hon hade ett stort engagemang för rättvisa, 
fred och ett fritt Palestina. Förutom att Maha har 
lett en enorm mängd studiecirklar, så var hon en 
aktiv del i valrörelser, på demonstrationer, aktioner 
och möten. Hennes kamp för en bättre värld var 
outtröttlig. 

Mahas kreativitet och personlighet lämnade 
ingen oberörd. Hon spred glädje, värme och gemen-
skap i alla sammanhang där hon medverkade. 

Vi är tacksamma för den tiden vi fick tillsam-
mans. Vi fick se världen med samma ögon, vi fick 
drömma samma drömmar och vi delade samma 
hopp. Den kampen som var en stor del av ditt liv 
kommer att leva vidare med oss. Varje gång vi dröm-
mer, varje gång vi kämpar finns du med oss Maha.

Våra varmaste tankar går till Mahas familj. 

Jag går med ryggen rak, jag går med huvudet högt
Jag håller en olivkvist i min hand, och på mina axlar bär jag min kista
Och jag går, jag går och jag går
Mitt hjärta är en röd måne, mitt hjärta är en trädgård
Den är fylld med bocktörne, den är fylld med basilika
Mina läppar är som en stormig himmel
Ena stunden regnandes eld och i nästa stund kärlek 

MINNESTEXT ÖVER MAHA KADOURA
AV: NINA JAKKU

Hög arbetslöshet, rasism och lång väntan vid check points

Omänskliga villkor för den  
palestinska arbetaren
Det palestinska folket lider  
av en hård verklighet till följd 
av de brutala och omoraliska 
israeliska metoderna. Den 
tyngsta bördan faller på det 
största segmentet av befolk-
ningen, arbetarklassen.  
Enligt Palestinian Central  
Bureau of Statistics utgör 
antalet palestinska arbetare 
i Västbanken, Jerusalem och 
Gaza mer än 46 % av befolk-
ningen. Arbetslösheten är  
högre än 30%, och denna  
andel ökar ibland och når 
mycket högre siffror. I Gaza 
uppgick arbetslösheten under 
2022 till över 43 procent och 
den sprider sig mest bland 
unga mellan 15 och 29 där an-
delen ligger på 60 procent. 

Timmar av väntan för att ta sig  
till arbetet
Palestinska arbetare lider av stora 
problem, särskilt mycket lidande är till 
följd av ockupationens check points som 
måste passeras, på vägen till arbetet, 
under övergången till de ockuperade 
områdena 1948. Dessa check points 
medför långa väntetider, från gryningen 
står arbetarna och väntar under många 
timmar och ibland nekas de inresa. Den 
palestinske arbetaren lider också av 
förföljelse, diskriminering och i många 
fall fråntagna sina rättigheter. Pales-
tinska arbetare dödas och arresteras av 
ockupationsmakten under grundlösa 
förevändningar. 

Palestinier i Libanon nekas  
facklig organisering
Dessutom är situationen för palestinska 
arbetare i tillflyktsområdena inte bättre. 
Särskilt i Libanon, där palestinier förvä-
gras arbete inom många yrken och för-
nekas sina mest grundläggande mänsk-
liga rättigheter. Palestinska arbetare i 
Libanon hindras av regeringen från att 
komma in på arbetsmarknaden och att 
gå med i fackföreningar, de hindras från 
att utöva 52 yrken så som apotekare, 
ingenjör och hantverksyrken. 

Det bör ligga större fokus på rasismen 
som drabbar palestinier, som hindrar 
dem från arbeten och sänker deras löner. 
Det mest förtryckande och förnedrande 
som den palestinska arbetaren tvingas 
utstå till följd av behovet av försörjning, 
är att tvingas arbeta i bosättningarna. 
Bosättningar byggda på ett land som 
kunde ha varit hans land som han ryck-
tes upp från, förnedringen i att bidra till 
att bygga ett hus för den som ockuperat 
marken. Att vara palestinsk medborgare 
och att tillhöra arbetarklassen, är att 
vara dubbelt förtryckt. 

Text: Nayf Al Aydi

I Libanon förhindras palestinier från att 
utöva 52 yrken som exempelvis apote-

kare, ingenjör och hantverksyrken.

I Gaza uppgick arbetslösheten under 2022 till över 43 procent, och högst  
är den bland unga där andelen ligger på 60 procent.
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20:e Palestinska  
Europakonferensen

Lördag 27 maj 2023  
anordnas en palestinsk 
konferens på Malmö-
mässan. 
Årets konferens har titeln 
"Vi ska återvända" och  
det bjuds på seminarier, 
föreläsningar, musik och 
marknad bland annat.

ARBETSLÖSHET  |  Rasism
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När regeringens politik bromsar 
många av de åtgärder som införts 
för att begränsa utsläpp bromsas 
också takten på den alltigenom 
nödvändiga gröna samhällsom-
ställningen. Skulle en långsam-
mare omställning hota inte bara 
möjligheterna att bromsa samhäl-
lets klimatpåverkan, utan också 
chansen för arbetarklassen att få 
mer att säga till om i samhället?

– Ja. Jag är orolig. Det regeringen kunde 
gjort om man ville ha en snabb omställ-
ning hade kunnat vara att storsatsa på 
fossilfri elproduktion genom att sätta 
mål och anta program för utbyggnad 
av bland annat havsvind. Man kunde 
ställa krav på lokal industriutveck-
ling, som i USA och Norge.  Då hade 
folk kunnat uppleva det som att man 
faktiskt satsade på och investerade i 
lokala jobb. Sverige har mycket högre 
arbetslöshet än Norge och Danmark, 
så stora investeringar skulle dra in folk 
från arbetslöshet, skapa framtidstro 

och stärka löntagarkollektivet. Ju högre 
efterfrågan på arbetare, desto större 
makt har arbetarna – men det gäller ju 
tyvärr omvänt också. 

Så varför gifter sig borgerlig 
politik och klimatomställning så 
dåligt? Är det den grundläggande 
tron på marknaden som spökar?

– Marknaden är per definition ett sys-
tem för att allokera resurser till där det 
är mest lönsamt. I klimatomställningen 
behöver vi göra saker som inte bara är 
lönsamt, utan som tar hänsyn till icke-
ekonomiska faktorer, så som fysiska 
balanser i atmosfären. Det är mark-
naden blind för. Det är därför det är 
nödvändigt att styra ekonomin så att vi 
kan hålla oss inom klimatet och miljöns 
gränser. Det kan inte marknaden i sig 
göra, så där måste staten styra. Det är 
naivt att tro att de ekologiska kriserna 
skulle lösas automatiskt genom privata 
investeringar och individers entrepre-
nöriella anda allena. 

Danmark är ledande på havsbase-
rad vind, det byggs betydligt mer än i 
Sverige. De har enklare och snabbare 
tillståndsprocesser där staten pekar ut 
var man får bygga och företag budar på 

SVERIGEPRISER, 
ARBETARMAKT OCH 
MARKNADENS 
MODUS OPERANDI
I Folkviljan nr 1/2023 kunde man läsa den första delen av ett samtal med  
Jonas Algers, ekonom och doktorand på Avdelningen för energi och miljösystem 
på Lunds universitet. Då pratade vi om omställningsinvesteringar, vindkraft  
till havs och på vilka sätt den nuvarande regeringen stjälper mer än hjälper i 
samhällsomställningen. I denna avslutande del kommer vi in på socialismen, 
marknadens begränsningar och vad som är så bra med Danmark. 

Del 2  |  ENERGIPOLITIK

Jonas Algers, ekonom och doktorand på 
Avdelningen för energi och miljösystem på 

Lunds universitet.
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I slutet av februari fick Vän-
sterpartiet Malmö chansen 
att ta del av en föreläsning 
med Göran Bryntse, tekno-
logiedoktor och en välkänd 
kritiker av kärnkraften i 
Sverige. Hans energianalys 
bygger på idén att Sverige 
kan försörja sig endast med 
hållbara energikällor utan 
utbyggnad av nya kärn-
kraftsreaktorer.

Energieffektivisering och hållbara 
energikällor har blivit avsevärt bil-
ligare än nya kärnkraftsreaktorer. 
Detta på grund av både den dramatiska 
prissänkningen på solceller och vind-
kraftverk och de skyhöga elpriser som 
fossilbränslen har orsakat. Kärnkraften 
innebär dessutom många miljökon-
sekvenser som oftast inte uppmärksam-
mas i media.

Kärnkraften är dåligt för miljön
Den välkända problematiken består av 
både potentiella katastrofala olyckor 
(t.ex. de i Chernobyl, Fukushima eller 
Pennsylvania) och det farliga radioak-
tiva kärnavfallet.

– Kärnkraften påverkar även miljön 
genom utsläpp av farliga molekyler, 
säger Göran Bryntse. Det rör sådant 
som uranhexofluorid (HEX) från 
anrikningen, krypton -85 från reak-
tordriften och upparbetningen, och kol 

14 från reaktordriften. Dessutom så 
är kärnkraftens koldioxidutsläpp inte 
så försumbara som oftast propageras i 
media. Genom att utföra en livscykel-
analys av kärnkraftsreaktorer så finner 
man utsläpp i allt från reaktorbyggen, 
drift och underhåll, anrikning, gruvå-
terställning till reaktorns avveckling. 
Kärnkraften har i många år främjats 
och upphöjts som ett grönt alternativ, 
men ingenting kunde vara längre från 
sanningen. 

Satsa på billigare och renare  
energikällor
Men vad finns då för alternativ? Göran 
Bryntse föreslår att elproduktionen i 
stället baseras på sol-, vind-, vatten- och 
biokraft.

– Dessa energikällor är billigare, 
renare och möjliggör en decentralise-

ring och ett skapande av energikoope-
rativ som redan förekommer i Grekland 
och andra europeiska länder, säger 
Göran Bryntse. Utöver detta så framhä-
ver han vattenkraftens möjligheter, inte 
bara för att producera el, utan även för 
att lagra energi genom att pumpa upp 
vatten när solen skiner och det blåser 
rejält. Då kan man försörja landet med 
el även när det är mörkt och vinden är 
stilla. Slutligen så förutspår EU en stor-
skalig vätgasproduktion i Europa innan 
2030. Detta kommer förhoppningsvis 
att befria kontinenten från gas- och 
oljeimport från Ryssland, och ännu 
mer främja hållbar energi och en grön 
samhällselektrifiering.

Text: Albert de Bobes i Coll

byggrätten på auktion. I Sverige budar 
företag för att bygga i ett område där 
det först i efterhand utreds om platsen 
alls kan bli aktuell för elproduktion. 

– I Danmark bestämmer de statligt 
var det ska byggas, när det ska byggas 
och hur det ska byggas. Kostnaderna 
fördelas mellan privata aktörer och 
staten genom auktioner. Det skapar 
långsiktig förutsägbarhet för företagen, 
för Energinet (danska motsvarigheten 
till SvK), elkonsumenterna, och för 
staten. Svenska kraftnät som bygger 
och planerar svenska elnätet å sin sida 
har ett närmast omöjligt uppdrag. De 
ska bygga ledningar med några få års 
framförhållning, vilket inte går. Det 
decentraliserade systemet i Sverige 
gör att den ena handen inte vet vad den 
andra gör. Det finns en bild av Sverige 
som centraliserad välfärdsstat, men 
vad vi har är ett arv av en välfärdsstat: 
ovanpå det är det marknaden som styr. 
I EU tillhör Sverige en liten, men mest 
marknadsliberala grupp av länder. Jag 
är rädd att liberaliseringen i Sverige 
har gått så långt att vi inte längre vet 
hur man gör för att bygga ett samhälle, 
än mindre ett grönt välfärdssamhälle. 
Regeringen tror att det bara handlar om 
marknadsincitament och tjänstemän-
nen vet inte ens vilka krav som ställs i 
andra länder. 

Vänsterpartiet har föreslagit 
Sverigemodellen (även kallad 
Bekenmodellen), en prismodell 
där priserna på den inhemska 
elmarknaden skulle frikopplas 
från prissättningen på den el som 

exporteras till EU:s inre marknad. 
Skulle den lösningen vara till hjälp i 
den situation vi har idag?

– Det skulle kunna fungera i viss 
utsträckning, men det är viktigt att det 
inte blir för mycket fokus på bara Sve-
rige. Det händer mycket på EU-nivå och 
bland annat Frankrike och Tyskland 
trycker påför mer grön industripolitik. 
Om Bekenmodellen hade införts i hela 
EU hade det gjort stor skillnad, men det 
är kanske inte så troligt. Det är bra att 
det kommer en ny EU-plan ändå, det 
behövs ett annat system.    

Som avslut kring marknadens 
begränsningar – är socialismen 
avgörande för en grön samhälls-
omställning? 

– Låt mig omformulera frågan. Det går 
inte riktigt att säga ”One solution – 
revolution” för klimatkrisen. Inom den 
tidshorisont där vi behöver drastiskt 
minska utsläppen kommer vi inte hinna 
få ett helt annat ekonomiskt system eller 
världssocialism. Men omställningen 
kommer inte gå att genomföra med  
nyliberal kapitalism. Omställningen 
kräver att staten allokerar resurser för 
att lösa klimatkrisen, så som de allierade 
gjorde under andra världskriget för att 
möta den tidens existentiella hot. Mark-
nadsfundamentalism kommer inte att 
leda till grön omställning. 

Emma Eliasson Åström

ETT SVERIGE  
UTAN KÄRNKRAFT  
ÄR MÖJLIGT

Sverige kan försörja sig på enbart hållbara energikällor utan utbyggnad av  
nya kärnkraftsreaktorer, säger Göran Bryntse.

DETTA ÄR  
SVERIGEPRISER: 
Ett prisskydd för svenska 
konsumenter, en reglering av 
marknaden som frikopplar 
de svenska elpriserna från de 
höga exportpriserna på el till 
kontinenten.

En hög efterfrågan på el i Europa 
gör det lönsamt att starta elproduk-
tion som vanligen kostar för mycket, 
som till exempel kolkraftverk i 
Tyskland. Eftersom priset på el sätts 
utifrån vad det kostar att producera 
den sist köpta elen på marknaden – 
s.k. marginalprissättning – innebär 
det att den dyra fossilelen sätter 
priset hos alla konsumenter. Sverige 
producerar billig, fossilfri el som 
nästan alltid täcker landets behov, 
så vi exporterar mycket. Sett till de 
inhemska produktionskostnaderna 
skulle priset kunna vara betydligt 
lägre, men på grund av hur prissätt-
ningen är konstruerad hålls priset 
uppe.

Sverige har idag fyra elprisområden.  
Genom att prissätta elen vi expor-
terar separat, som i ett femte 
elprisområde, kan vi skydda de 
svenska konsumenterna. Därmed 
slår inte den europeiska efterfrågan 
igenom och våra behov tillgodoses 
av relativt billiga energislag. Även 
om modellen med marginalprissätt-
ning behålls kommer den inhemska 
efterfrågan inte att bli så stor att dyr 
kolkraftsel kommer in i bilden.

Med sverigepriser skulle Sverige 
fortsatt både exportera överskott 
och importera vid underskott. Det 
enda förslaget innebär är att dyr 
utländsk el inte får genomslag på 
de svenska priserna, och att energi-
bolagens övervinster betalar för den 
billigare elen. Modellen har också 
förts fram till exempel av Bengt 
Ekenstierna, tidigare VD för E-On 
Energisystem och nuvarande  
styrelseledamot i norska statligt 
ägda elbolaget Statkraft.

Omställningen kräver att 
staten allokerar resurser 
för att lösa klimatkrisen, 
så som de allierade gjorde 

under andra världskriget för att möta 
den tidens existentiella hot. Mark-
nadsfundamentalism kommer inte att 
leda till grön omställning.”

Energi  |  HÅLLBARHET
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Feminismen som 
kom av sig  

FOLKVILJANS GÄSTKRÖNIKOR SKRIVS AV 
ELEVER PÅ SKRIVARLINJEN VID KVARNBY 
FOLKHÖGSKOLA. DEN HÄR GÅNGEN ÄR DET 
SAGA EDWARDS TUR.

Sara Edwards  |  GÄSTKRÖNIKA

Jag blev feminist för tio år 
sedan, under vad som kallas 
den fjärde vågens feminism. 
Som jag minns det var det 
en fantastisk tid; plötsligt 
fanns det svar och lösningar 
till sexismen som jag och min 
omgivning var väl bekanta 
med redan då i våra tidiga 
tonår. För mig och många 
andra sökande tonåringar 
blev det en perfekt identitets-
markör att gripa tag i.

Ett utmärkande drag för fjärde 
vågens feminism är att sociala medier 
spelat stor roll för hur information 
sprids och aktivism bedrivs. Det bidrog 
såklart till rörelsens stora spridning, 
kanske hade jag själv aldrig hittat dit 
annars. Samtidigt kan jag nu i efterhand 
konstatera att det var en väldigt simpel 
form av aktivism, som ofta bestod av 
enkla slagord eller positionering i frågor 
man inte var insatt i.

Anmärkningsvärt är också att 
företag av alla slag efter ett tag hakade 
på trenden. Plötsligt myllrade det i 

fast fashion-butikerna av kläder med 
trycken FEMINIST eller GIRL POWER, 
perfekta för målgruppen ”unga 
nykläckta feministtjejer”, som liksom 
alla tonåringar letade efter sätt att 
utmärka sig på.

Vi vande oss vid reklam med feminis-
tiska budskap, oavsett vilken produkt 
det gällde. Politiker och offentliga 
personer till höger och vänster tävlade i 
att utropa sig till feminister.

Till slut stod man där och undrade 
vad man egentligen kämpade emot, 
alla verkade ju vara med oss? Samtidigt 
kvarstod problemen som alltid funnits,  
runt om i världen men också i ens 
direkta närhet. Hur gick det ihop 
med känslan av att vi levde i en tid av 
om välvande förändring?

Den där hopplösa känslan av att det 
ändå inte ledde till någon vart drabbade 
mig för några år sedan, samtidigt som 
feminismen förlorade sin plats i den 
offentliga debatten. Samma politiker 
som för några år sedan skrek sig hesa 
om att feminismen visst är en höger-
ideologi, verkar idag finna ordet mot-
bjudande.

Delvis skyller jag på sociala medier. 
Min generation har växt upp med detta 
fenomen som en självklarhet och för 

många är det huvudsakligen där vi del-
tagit i politiska diskussioner. Känslan 
av att göra något viktigt uppstår utan 
att någon större uppoffring egentligen 
krävs. Men man missar en viktig del av 
att vara engagerad i det riktiga livet, att 
faktiskt träffa personer som delar ens 
politiska engagemang och intresse.  
Sitter man ensam bakom en skärm är 
det lätt att bara stänga av aktivismen 
och gå vidare så fort man tröttnar.

Jag skyller också på den liberalfemi-
nistiska ideologin som inte ger en dju-
pare förklaring till sexismens ursprung, 
som lurar folk att individuell frigörelse 
på detta strukturella förtryck är möj-
ligt. En individualistisk feminism som 
är lättsåld kan aldrig leda till verklig 
förändring.

Även om jag kan sakna den tiden för 
tio år sedan, är det skönt att slippa den 
där urvattnade feminismen nu när tren-
den avtagit. Senast jag såg ett feminist-
plagg var på Myrornas, det var någon 
som hade skänkt ett par skor täckta med 
ordet FEMINIST i röda bokstäver. Jag 
kan inte tänka mig att någon köper dem 
idag, på gott och ont.

Sara Edwards
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Runt årsdagen av Rysslands 
invasion av Ukraina den  
24 februari hölls flera  
manifestationer runt om i 
Sverige. I Malmö arrang-
erades lördagen den 25 
februari en manifestation 
av ”Malmö against the war” 
och den ukrainska friståen-
de organisationen Poruch. 
Några hundra personer 
marscherade med ukrainska 
flaggor och plakat till stöd 
för Ukraina genom ett  
gråkallt Malmö. 

Framme vid Karl X Gustav på Stortorget 
hölls en manifestation, med sång, tal och 
ett ”Performativt popup-minnesmärke” 
för att hedra offren för kriget mot 
Ukraina. Hundratals skor placerades på 
fundamentet till statyn. Ett enkelt, sym-
boliskt och talande minnesmärke. Enligt 
arrangörerna representerade det ”skor 
som lämnats efter sig av de tusentals 
ukrainare, som mördades av Ryssland”.

Arrangörerna avvisade  
Sverigedemokraterna
På förekommen anledning meddelade 
Vänsterpartiet Malmö att man inte kom-
mer stå i samma talarstol som Sverigede-
mokraterna och pekade på orimligheten 
att manifestera sida vid sida med dem 

och den ideologi de företräder. Under 
åren har Sverigedemokraterna uttryckt 
stöd till och beundran för Putins regim. 
Detta är inte förvånande då SD och Putin 
står på samma reaktionära och natio-
nalistiska grund. Arrangörerna drog 
tillbaka inbjudan till Sverigedemokra-
terna att hålla tal. 

M & KD uttryckte sympati för SD
Tillbakadragandet av inbjudan gav upp-
hov till en metapolitisk diskussion om 
att Vänsterpartiet ”partipolitiserade frå-
gan”, vilket exempelvis Kristdemokra-
ternas och Moderaternas talare under 
manifestationen uttryckte. Uttryck för 
vad som är partipolitik och inte när man 

representerar sitt parti kan ses som ett 
försök att peka finger och underminera 
möjligheterna för att agera.

Vänsterpartiet måste, i Malmö och 
överallt fortsätta att ”partipolitisera” 
Sverigedemokraterna eftersom de till 
dels är ett parti som andra, men samti-
digt har en ideologi, långsiktiga mål och 
stammar från rörelser som utmanar och 
underminerar förutsättningarna för ett 
rättvist och solidariskt samhälle. Det 
behövs någon som ifrågasätter rimlig-
heten i att SD offentligt kan få tvätta sin 
byk med anti-Putinplakat, utan att M 
och KD reflexmässigt tar dem i försvar.

Anton Öhman

UKRAINA  |  Solidaritet

Solidaritet med Ukraina 
– manifestation och debatt

Folkfest för fred i Malmö
Lördagen den 3 juni bjuder vi in nationella och internationella gäster till en riktig 
folkfest för fred. Rysslands invasion av Ukraina och den militära upptrappningen  
i världen gör det viktigt att visa på det breda motståndet. Vi gör det genom en  
festival där musik, kultur, intressanta föreläsningar och samtal varvas.  
Kom du med!    malmo.vansterpartiet.se/folkfest
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Hur har det nya styret 
agerat sedan valet?
Emma-Lina: De har jobbat med ned-
skärningar. Regeringen har kraftigt 
minskat statsbidragen till kommuner 
och regioner, styret i Malmö har valt 
att inte ta ansvar att kompensera för 
det utan skär ner på skola, omsorg och 
kultur.

Anders: Det senaste är att de chock-
höjer avgifterna till museerna. Så blir 
det när vi inte finansierar välfärden 
solidariskt via skattsedeln – de med 
allra minst medel drabbas värst av 
avgifter som höjs.

Anfal: Föräldrar, lärare och elever har 
protesterat kraftigt mot neddragning-
arna i förskola och skola, där alltifrån 
skolmat till undervisning påverkas 
samtidigt som fler inte har råd att äta sig 
mätta hemma på grund av ekonomin.

Vilken roll har  
Vänsterpartiet?
Anfal: För oss är det viktigt att visa på 
att ett annat alternativ är möjligt, det 
går faktiskt att fatta andra politiska 
beslut som skulle minska ojämlikheten.

Emma-Lina: Vi har deltagit i protes-
terna mot nedskärningarna och såklart 
lagt andra förslag i vår egen budget. 
Många Malmöbor röstade på oss, vi var 
det enda partiet som växte i valet och vi 
ska såklart föra deras talan genom att 
visa vilket Malmö det kunde ha blivit 
med oss vid makten.

Anders: Det är viktigt att synliggöra 
effekterna av styrets politik. I kommun-
fullmäktige ställer vi frågor till styret 
om allt ifrån museiavgifter till vräk-
ningar av barn, vi driver opinion genom 
debattartiklar och lägger egna förslag 
på åtgärder vi tycker att Malmö stad 
behöver.

Har V lagt några  
konkreta förslag?
Anders: Vi la en egen budget där vi 
visade hur det hade kunnat bli med oss 
vid makten.

Anfal: Vi ska ligga på det här styret 
med blåslampa!

Emma-Lina: Vi har lämnat in ett gäng 
motioner, bland annat om skolmat, 
progressiv förskoletaxa, resegaranti 
inom färdtjänsten, strategisk kompe-
tensförsörjning och att MKB inte ska 
vräka barn. Malmö hade blivit bättre 
med vänsterpolitik helt enkelt!

Vad har hänt i Malmö politiken  
sedan valet?

MALMÖ  |  Kommunalpolitik

Övervakningskapitalismen 
heter en uppmärksammad bok 
av Shoshana Zuboff. Boken 
handlar om hur vi övervakas 
genom all den information 
som Google, Facebook  
m fl samlar in om oss på nätet 
och säljer vidare. I Burlöv har 
boken inspirerat till en motion.

Vänsterpartiet i Burlöv har frågat 
sig hur deras kommun kan bidra i kam-
pen mot detta. I mars i år lämnade de 
in en motion till kommunfullmäktige. 
I motionen lyfter de något som många 
varit med om: när jag letat efter lampor 
på internet så fylls alla andra sidor jag 

surfar till plötsligt av annonser för 
lampor. Hur kommer det sig? 

På Facebook kan marknadsförare 
välja målgrupp på mycket detaljerad 
nivå. Till exempel kan man välja att visa 
sin annons för deprimerade eller för 
personer som visat intresse för alkohol. 
Hur vet Facebook det? 

Svaret är att den informationen sam-
las in till exempel via Burlövs bibliotek, 
som tillhandahåller information om vad 
enskilda besökare letar efter och lånar 
via hemsidan. Tekniken bakom detta är 
det som kallas “cookies” eller “webka-
kor” - och kakor som nyttjas av tredje 
part, som till exempel Google eller 
Facebook, kallas tredjepartskakor. Den 
typen av webkakor är inte nödvändiga 
för att webtjänsten ska fungera. 

Därför måste vi fråga oss om det är 
rimligt: om det är rätt att till exempel 
ett offentligt bibliotek vidarebefordrar 
integritetskränkande information om 
sina användare för att Google och Face-
book ska kunna välja ut dem för riktad 
reklam - eller sälja informationen vidare 
till organisationer som sysslar med 
åsiktsregistrering, politisk kartlägg-
ning och olaglig valmanipulation. 

Vänsterpartiet i Burlöv föreslår i 
motionen att man i kommunen inte ska 
använda tredjepartskakor i tjänster 
som tillhandahålls allmänheten. Om 
de andra partierna håller med återstår 
att se.

Övervakning  |  BURLÖV

Vi tar tempen på kom-
munalpolitiken i Malmö. 
Efter valet valde Socialde-
mokraterna att skapa ett 
styre utan Vänsterpartiet. 
De ville hellre arbeta med 
Miljö partiet och Liberaler-
na. Vad har hänt sedan det 
nya styret tillträdde? 

Vi pratar med Vänster-
partiets två oppositions-
råd Emma-Lina Johansson 
och Anfal Mahdi samt 
med Anders Skans, grupp-
ledare.

Anfal Mahdi, oppositionsråd.

Anders Skans, 
gruppledare.

Emma-Lina Johansson, 
oppositionsråd.

VÄNSTERPARTIET I BURLÖV  

Ska biblioteken kunna 
skicka vidare information 
om besökarna?

Vi har vant oss vid  
att acceptera cookies eller  

webkakor på hemsidor,  
men är det verkligen rimligt  

att bibliotek använder  
tredjepartskakor på sina 

datorer?
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Efter mer än 20 år som hyresgäs-
ter på Folkets Hus i Helsingborg 
var Vänsterpartiet  tvingade 
att söka en ny partilokal.  En 

privat ägare hade köpt Folkets Hus och 
ville förvandla huset till ”något annat”. 
Samtliga hyresgäster skulle sägas upp. 
Vänsterpartiet väntade inte på sin 
uppsägning utan började under hösten 
2022 att leta ny lokal. Det var inte lätt 
men slutligen efter många diskussioner 
och mycket arbete tecknades kontrakt 
med en lokal på Kullagatan 30 mitt inne 
i Helsingborg. Den 5 mars ägde flytten 
rum.

Många medlemmar hjälpte till dels 
med att sortera, kasta bort och packa 
i den gamla lokalen och dels med att 
köra till Kullagatan och där lasta in alla 
flyttgrejer. 

Lokalen är på 90 m2 så det finns 
möjligheter till olika sorters områden 
att använda lokalen till och mängder 
av möbleringsalternativ. Tidigare har 
vi fått hyra lokal när vi haft stora eve-

nemang. Inför 1 maj 2023 har vi hyrt 
en annan lokal men för övrigt räknar 
vi med att få plats för alla sorters akti-
viteter i denna nya lokal. Vi har också 
glädjen att nu också dela lokal med Ung 
Vänster.

Den 5 april  hade vi en inflyttnings-
fest som var en succé! Många medlem-
mar såväl som sympatisörer vällde in. 
Bland medlemmarna fanns såväl gamla 

som inte synts till på flera år som helt 
nya. Alla åldersgrupper fanns represen-
terade till exempel flertal barn och unga 
vilket kändes hoppfullt inför framtiden.  
Styrelsen hade fixat äta och dricka i 
form av snittar med olika innehåll, 
uppskuren frukt, snacks samt dryck. 
Allt gick åt. Ung vänster hade ordnat ett 
Quiz om Vänsterpartiet och dess histo-
ria såväl nationellt som lokalt.

Det var en jättehäftig kväll och i 
bakgrunden hördes gamla progglåtar 
från 1970-80 talen varvat med nyare 
vänstermusik.

Efter invigningen väntar inredning 
i förrådet. På Folkets Hus hade vi stora 
förvaringsutrymmen men på Kullagatan 
har de minskat rejält. En ny omgång av 
att kasta, och sortera.. Men det känns 
bara bra. Stämningen på flytten samt 
inflyttningsfesten var så bra att vi 
förväntar oss inget annat än positiva 
händelser framöver!

Ulla Thell 

Vänsterpartiet Helsingborg 
har ny partilokal!

Organisering  |  POLITIKHELSINGBORG  |  Ny lokal

Arbetslivet präglas av stress och 
hög arbetsbelastning. Konsekven-
serna blir ohälsa, stressrelaterade 
sjukdomar och sjukskrivningar. 
Samtidigt ska alla kunna arbeta 
till pensionsåldern. Det behövs en 

reform som gynnar arbetstagare 
och skapar ett sundare arbetsliv. 
Vi kan inte vänta, det är dags för en 
arbetstidsförkortning!

Text: Fackliga utskottet

Arbetstids-
förkortning 
nu!

Vänsterpartiet Skåne har fått 
sin första bransch förening. 
Den 29 mars bildades 
Kommunal vänstern vid ett 
möte i Malmö. En styrelse 
valdes. Ord förande för 
Kommunal vänstern är  
David Tuzes.

– Vi vill vara en länk mellan kommu-
nals medlemmar och arbetarpolitik. Vi 
riktar in oss på påverkansarbete men 
också att skapa ett forum för facklig 
arbetarpolitik, säger David Tuzes.   

Branschföreningarna är parti-
föreningar där medlemmarna arbetar 
inom samma bransch och är med i 
samma fackförbund. Det går enligt Vän-
sterpartiets stadgar utmärkt att samti-
digt vara medlem i en branschförening 
och en geografisk partiförening.

Bli medlem
Så är du medlem i Kommunal och vill 
vara med så är det bara att höra av 
sig till skane@vansterpartiet.se och 
meddela det. Du behåller alltså ditt 
medlemskap i partiföreningen på din 
ort även om du också är med i Kommu-
nalvänstern. 

NY PARTI FÖRENING  
FÖR MEDLEMMAR  
I KOMMUNAL!

KOMMUNALVÄNSTERN



 

Sammankallande i Program-
kommissionen, Jens Börjes-
son, berättar om ett arbete 
för att ge socialismen ett 
självförtroende med förut-

sättningar för att bli en utmanare om 
dagordningen och ta över initiativet 
från den nationalistiska högern.

– Det partiprogram vi har just nu 
antog vi 2004, och sedan dess har vi 
lagt till och dragit ifrån. Men vi är inte 
längre samma parti som vi var 2004, 
säger Jens. År 2020 under pandemin 
kom ett förslag till ett nytt partipro-
gram. Av tidsbrist antog kongressen 
aldrig programmet. Jens säger att Pro-
gramkommissionen har tagit det bästa 
ur partiprogrammet från 2004, från 
2020 och även skapat mycket nytt. 

Högerns verklighet styrde  
under valrörelsen

Centralt i arbetet har varit att försöka 
skapa en gemensam berättelse.

– Idag har vänstern inte en gemen-

sam grundberättelse, och det behöver 
vi ha. Högern har sin berättelse klar för 
sig och kunde i till exempel valrörelsen 
mata ut den. För att kontrollera dag-
ordningen så behöver vi utmana med 
vänsterns verklighet.

Många människor har redan idag 
värderingar som är vänster, till exempel 
är det svårt att ifrågasätta idén om väl-
färdens värde i Sverige. Men Jens menar 
att vi också måste våga utmana där 
högern ses som starka, till exempel när 
det gäller den oreglerade marknaden.

–  Vi har velat skapa en grundberät-
telse som handlar om den okontrol-
lerade, ineffektiva marknaden och den 
rationella socialismen. Vänstern är 
duktiga när det gäller att protestera 
mot orättvisor, men när det handlar om 
andra frågor blir vi mer osäkra.

Socialismen som det  
rationella svaret
Som ett exempel på där vi har lyckats 
tar Jens frågan om marknadsskolan. 

Inte ens högern själva kan försvara 
marknadsskolan, trots att det är ett 
uttryck för deras ideologi i praktiken. 
När samtalet handlar om marknads-
skolan som slösaktig, orättvis och 
ineffektiv så utgår vi ifrån vänsterns 
problembeskrivning och högern behö-
ver försvara detta. Då blir socialismen 
det rationella svaret.

Var det inte precis detta Vänster-
partiet försökte, men misslycka-
des med i valrörelsen: att sätta 
dagordningen för debatten?
–  Jo. Men arbetet för att ändra dag-
ordningen går inte över en natt. Den 
nationalistiska högern har matat ut 
sin berättelse i 40 år och nu har deras 
verklighet tagit över samtalet.

Sofie Valfridsson

Programkommissionen 
besöker partiföreningar

POLITIK  |  Programkommissionen 

Jens Börjesson, sammankallande för  
Programkommissionen, besöker partiför-
eningar för att ta in goda tankar i det arbetet 
från partiets medlemmar. Efter en presenta-
tion av några röda trådar och ingångar i det 
nya förslaget bjuds medlemmar in att dis-
kutera om allt från partiprogrammets roll till 
den politiska inriktningen.

Alla medlemmar är välkomna att delta, oav-
sett om du är erfaren eller helt ny i partiet. 
Det är vi tillsammans som formulerar vägen 
till alla människors frigörelse.

Programkommissionen  |  POLITIK

” Vänstern  
behöver  
en gemensam  
grund 
berättelse”

Programkommissionen har velat skapa 
en grundberättelse som handlar om den 
okontrollerade, ineffektiva marknaden 
och den rationella socialismen.

Malmö: 20 april
Tid: 18:00-20:00
Plats: Poeten på hörnet,  
Södra Förstadsgatan 65 B

Helsingborg: 10 maj
Tid: 18:00-20:00
Plats: Partilokalen, Kullagatan 30

Kristianstad: 15 maj
Tid: 18:30-20:30
Plats: Föreningarnas hus, Magasingatan 3

Lund: 24 maj
Tid: 19:00-21:00
Plats: Lilla Caféet, Lilla tvärgatan 2

Du är välkommen att delta på den träff som 
passar bäst oavsett vilken partiförening du 
tillhör.

Vänsterpartiets Programkommission kommer att lägga fram ett förslag på ett helt nytt  
partiprogram inför kongressen 2024. Skrivarbetet pågår för fullt.

Jens Börjesson är sammankallande i Program-
kommissionen och boende i Malmö.

På Vänsterpartiets webbplats står det att partiprogrammet är partiets 
viktigaste dokument. Det innehåller våra värderingar, den ideologi  
och de principer som vi ska bygga vår politik på. Just nu pågår arbetet i 
Programkommissionen med att ta fram ett nytt partiprogram. 
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REGIONEN  |  Sjukvård

Tillsammans för en  
sjukvård som fungerar!
500 personer trotsade regnet på 
Ystads gator för att visa sin solida-
ritet när vårdpersonalen kallade till 
demonstration. Tillsammans stod vi 
upp mot ytterligare nedskärningar 
av akutsjukvården på Ystad lasarett.
Vänsterpartiet var på plats för att lyssna och 
visa stöd till den demonstrerade vårdperso-
nalen i sina krav. Det är endast genom att ge 
vården mer resurser, satsa på personalen och 
arbetsmiljön som det går att bygga en sjukvård 
som fungerar som den ska här och nu och i 
framtiden.

Werner Petersson

Svåra tider kräver en välfungerande 
och välfinansierad sjukvård, skola och 
äldreomsorg för att konsekvenserna 
inte ska bli för digra. Pandemin visade 
oss med all önskvärd tydlighet att de 
senaste årtiondenas privatiseringar och 
nedskärningar i välfärden, inklusive 
nedmonteringen av våra trygghets-
system, har försämrat våra förutsätt-
ningar för att hantera stora föränd-
ringar som ekonomisk kris, pandemier 
och krig betydligt.

I Region Skåne är det inte bättre. Nu 
har alla sjukvårdsnämnder och sjukhus-
styrelser tagit sina budgetar för 2023. I 
samtliga fall ska det effektiviseras och 
det saknas nödvändiga uppräkningar 
för inflation, löneutveckling och demo-
grafi. Det innebär att våra sjukhus och 
vårdcentraler ska bedriva sina verk-
samheter utan täckning för sina ökade 
kostnader.  

Dessutom finns det en fortsatt stor 
vårdskuld sedan pandemin och dessför-
innan, att lägga till en snabbt åldrande 
befolkning i Skåne. Att i dagsläget 
spara in så mycket som styrets budget 

kräver gör att sjukhusen får det oerhört 
svårt med investeringar för medicinsk 
utveckling för framtiden. Det är ett 
mycket riskfyllt och oansvarigt sätt att 
styra sjukvården på. 

Allt detta kommer påverka både 
kvaliteten och tillgängligheten - och 
det kommer definitivt att påverka de 
anställdas arbetsbelastning. Det leder i 
sin tur till ohälsa eller att personal slutar 
utan att det är möjligt att rekrytera nya 
medarbetare, vilket i sig är ett gigan-
tiskt resursslöseri. Vi förlorar otroligt 
värdefull kompetens när personal som 
har arbetat under flera år bestämmer 
sig för att lämna sin tjänst på grund av 
dåliga arbetsvillkor.  

Vänsterpartiets budget hade istället 
givit personalen bättre förutsättningar 
att bryta negativa spiraler och gjort det 
möjligt för de hälso- och sjukvårdsan-
ställda att ge en god och tillgänglig vård 
utan att de hade behövt betala med sin 
egen hälsa. 

Alexandra Thomasson
Regionråd 

Sten Axelsson Fisk, läkare och  
initiativtagare till nätverket Försvara 
Akutverksamheten i Ystad

Nej till nedskärningar  
– låt oss satsa oss  
ut ur krisen istället  
Det är dystra ekonomiska tider och det blir  
sannolikt värre innan det blir bättre, särskilt om  
inte regeringen blir mer handlingskraftig än hittills.  
Ska vi ta oss igenom rådande kris behöver vi politiker 
som ser och hör hur människors vardag ser ut, och  
som agerar. Det fungerar inte med enbart skattel-
ättnader för de rikaste.  

Sjukvård  |  REGIONEN

Alexandra Thomasson 
representerar Vänsterpartiet i 

Region Skåne



28  FOLKVILJAN  • NR 2 2023NR 2 2023  • FOLKVILJAN

Kollektivtrafik  |  REGIONENREGIONEN  |  Tandvård

I Sverige är en av fem vuxna 
så rädda för att gå till tandlä-
karen att deras undvikande 
kan leda till risk för ohälsa. En 
avhandling från 2020*  visar 
att det är brist på kontroll och 
rädsla för smärta som är avgö-
rande orsaker, men det finns 
definitivt ytterligare en oro 
som många bär på: skräcken 
för räkningen.

Tobias och Chris är två personer som 
bägge skjutit upp tandläkarbesök på 
grund av kostnaden. För Tobias hann 
det gå över tio år innan han slutligen 
gick dit. 

– Jag hade familj och två barn och 
hade nyligen flyttat tillbaka till Sverige. 
Jag jobbade på olika ströjobb. Det var 
liksom inte läge att betala tandläkare. 
Sedan blev jag ensamstående med två 
ungar: no way att jag kunde gå dit. Så 
det fick skjutas upp. Men jag sköt ju mig 
i foten kan man säga: när jag väl kom dit 
behövde jag ju göra ännu mer och det 
blev ännu dyrare.

För Chris handlade uppskjutandet 
både om priset i sig och bemötandet. 

– Grejen med Folktandvården är att 
priserna är väldigt osynliga: det är inget 
man får veta när man bokar eller ens 
under undersökningen, vad det faktiskt 
kostar får man veta sedan när man går till 
receptionen. Innan undrar man ju, blir det 
här 500 eller 5000? När jag har undvikit 
att gå dit av ekonomiska anledningar har 
jag blivit skammad av tandläkaren för att 
jag inte kommit tidigare. Hur man än gör 
blir det ett obekvämt besök.

Både Chris och Tobias har upplevt att 
de blivit ifrågasatta när det kommer till 
att undra över priserna.

– Det är svårt att förstå varför det 
kostar så mycket som det gör, man behö-

ver be dem förklara vad det är som läggs 
ihop till själva priset. Då känner jag mig 
tjatig för att jag behöver fråga vad det 
kostar: som när de säger att det behövs 
ta lite bilder, okej, vad kostar det?, säger 
Chris. 

– Ett tag gick jag till privat tandläkare 
när Folktandvården hade fullt, berättar 
Tobias. Jag blir också nervös över att det 
ska göra ont, så jag bad om bedövning. 
Då blev de först tveksamma eftersom 
det skulle bli ett längre besök och sa att 
det skulle bli dyrare än vad de först sagt. 
Det känns ju väldigt konstigt att behöva 
göra en ekonomisk bedömning över om 
jag har råd att få en behandling som inte 
gör ont eller om jag måste välja att det 
gör jätteont. 

Just förhållandet mellan privat tand-
vård och Folktandvården är också något 
att ta ställning till, ibland utifrån vilka 
erbjudanden som finns. 

– Runt 2007, 2008 öppnade det 
många privata tandkliniker runt om 
i Stockholm. De skyltade mycket med 
låga priser. Det är emot mina principer 
att använda privat tandläkarvård - jag 
tycker att vi ska ha en bra, generös och 
skälig folktandvård som erbjuder bra 
vård till alla. Men det klart att det blir 

Det kollektiva resandet är 
framtidens resesätt. Den 
bästa resan är den vi kan 
göra tillsammans, med så lite 
påverkan på miljö och klimat 
som möjligt. Men ska det 
vara möjligt för alla invånare i 
Skåne att ha råd att använda 
kollektivtrafiken så behöver 
den bli betydligt billigare. 
Gärna gratis.

Det är ingen hemlighet att pla-
neringen av kollektivtrafiken styrs 
politiskt. De beslut vi tar om kol-
lektivtrafiken blir avgörande för hur 
framtidens kollektivtrafik kommer se 
ut, och hur många som faktiskt har råd 
att ta bussen.

Idag ser vi hur det borgerliga styrets 
mål för att få fler att åka buss i Skåne 
i verkligheten går ut på att skära ner 
på turer som inte är ”lönsamma” nog 
och samtidigt chockhöja biljettpriset. 
Ett otal antal gånger har vi kunnat 
läsa om arga resenärer och kommu-
nala företrädare som förklarar hur 
förändringarna  går stick i stäv med 
medborgares resvanor och kommunala 
utvecklingsplaner.

Efter styrets sista chockhöjning fick 
vi också läsa om pensionärer, föräldrar 
och studenter som inte längre har råd 
att ta bussen. Då har vi nått en punkt 
där det blir ovärdigt att ”erbjuda” våra 
medborgare i Skåne kollektivtrafik 
som är så pass dyr att de som behöver 
ta bussen inte har råd. För vem ska 
kollektivtrafiken vara till för om inte 

för de som faktiskt åker?
Nej, istället så ser vi i Vänsterpartiet 

på kollektivtrafiken som en del av vår 
välfärd. Ett viktigt rättviseverktyg 
som utgör en del av samhällets infra-
struktur mer än en tjänst som männ-
iskor köper. Att fler åker kollektivt är 
bra både för invånare och miljö och ska 
premieras, inte straffas med ständigt 
högre avgifter och indragna turer. 
Idag är dock biljettpriserna låsta i ett 
politiskt beslut om indexering – tanken 
är att de stadigt ska bli dyrare och 
dyrare. En för oss i Vänsterpartiet 
mycket dålig lösning. Ingen vill betala 
mer för att få mindre.

Vänsterpartiets mål är istället 
solidariskt finansierad kollektivtrafik 
och vi har vägar för att sänka biljett-
priset. Idag finansieras ungefär hälften 
av kollektivtrafiken av skattebetalarna 
i Skåne och andra halvan via biljett-
priset. På nationell nivå föreslår Vän-
sterpartiet en halvering av nuvarande 
biljettpris via statliga anslag. Det skulle 
vara ett stort steg för att få ner priserna 
på kollektivtrafiken här i Skåne. 

Om vi då samtidigt i regionen 
skrotar indexeringen, minskar självfi-
nansieringsgraden och täcker en högre 
andel av kostnaderna genom skat-
tefinansiering kan biljetterna bli ännu 
billigare – ända ner till att det blir 
gratis att kliva på bussen eller tåget 
eftersom vi kollektivt redan betalat för 
resan genom skatten. Det skulle ge ett 
jämlikt resande där alla har råd att ta 
bussen. 

Viva la kollektivtrafik!

Werner Petersson

en kostnadsfråga, säger Chris.
Sambandet mellan munhälsa och 

andra typer av sjukdom är ett område 
som det tittas alltmer på. Dels kan 
ohälsa och/eller medicinering leda till 
behov av mer tandvård, och dels kan 
problem med munhälsan antingen vara 
ett symptom på andra sjukdomar eller 
rent av leda till andra sjukdomar. Som 
förebyggande åtgärd är en god mun-
hälsa väldigt viktigt, ändå fungerar just 
sjuktandvården annorlunda än resten av 
sjukvården. 

– Pengarna gör ju att man alltid 
känner sig i underläge, fortsätter Chris. 
Det blir som en överlägsenhet i hur 
du ska sköta dina tänder, speciellt om 
man inte varit där på ett tag. Jag tycker 
inte att det kommer bara från tand-
vårdspersonalen, utan att det finns en 
idé i samhället om att ”Det här måste 
du sköta, vi ska inte ha dåliga tänder i 
befolkningen”. Men dagens system gör 
ju att det blir svårt. Det presenteras som 
en folkhälsofråga men ansvaret för att 
betala och ha råd med det man behöver 
ligger helt på individen. 

De menar både att fastän det gått upp 
och ner genom åren hur mycket pengar 
de haft, så har det aldrig varit oproble-
matiskt med dagens system. 

– Jag tjänar mer på mitt jobb nu än 
vad jag gjorde då, säger Tobias. Men 
ändå, det har varit månader när jag 
varit sjuk mycket och fått tandläkartid 
den 23:e. En kass månad har man inte de 
pengarna, då får man boka om. Det är 
svårt att planera utgiften och chansa på 
att det inte ska bli för dyrt.

Jag tycker att det är skevt och att det 
är viktigt att prata om för att det är ett 
dåligt system: jag lider ju inte av det 
ordentligt. Det finns ju de som har det 
mycket värre. Jag har ett jobb idag, till 
exempel. Men det har inte varit lätt och 
det är definitivt inte lätt för alla, avslu-
tar Tobias.  

Text: Emma Eliasson Åström
* Dental Anxiety: prevalence, measurements and consequences: Lisa Svensson, Göteborgs Universitet 2020. 

Oro, skam och undvikande: det är inte 
kul att ta hand om sina tänder

Detta vill Vänsterpartiet:
●  Ta tillbaka tandvården i egen regi: 
en sammanhållen vård förenklar för 
patienter och personal. Ingen vinst går 
till privata företag utan tillbaka till verk-
samheten. Tandvården ska drivas som 
resten av sjukvården, inom välfärden, 
och inte som bolag.

●   Förbättra högkostnadsskyddet: 
som patient ska man behöva betala 
max 1200 kr per år för tandvård, oav-
sett totalkostnaden för behandlingen.

●   Inför en standardprislista som gäller 
i hela landet.

Såhär fungerar det idag:
Folktandvården i Skåne är sedan 
2014 ett bolag som ägs av Region 
Skåne. 

Är man försäkrad i Sverige är 
tandvård gratis till och med det år 
man fyller 23. Därefter kan man 
få statligt tandvårdsstöd och vid 
särskilda behov även tandvårdsstöd 
från regionen. Efter 23 års ålder får 
man ett allmänt tandvårdsbidrag på 
300 eller 600 kronor per år bero-
ende på hur gammal man är. Det kan 
sparas i högst två år. Det finns också 
ett högkostnadsskydd där man 
själv betalar hela kostnaden för en 
tandvårdsbehandling upp till 3 000 
kronor. För högre summor får man 
tandvårdsersättning på en procent 
av priset. 

Är man asylsökande eller pap-
perslös gäller särskilda regler. 
Fram till det år man fyller 18 år har 
man rätt till avgiftsfri tandvård och 
därefter kan man få tandvård som 
inte kan vänta till en kostnad av 
högst 50 kronor per besök. Det är 
fri prissättning som gäller – privata 
kliniker bestämmer själva hur 
mycket en behandling ska kosta och 
regionerna sätter priserna (olika) för 
folktandvården.

Alla ska ha råd  
med bussbiljetten!
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Nämndeman  |  NOMINERING

Nominera till  
nämndemanna-
uppdrag

Distriktsordförande 
Jesper Sahlén, Lund
Ledamöter 
Marie Bergström, Hörby
Mia Christensson, Skurup
Petter Engvall, Malmö
Hanna Gunnarsson, Lund
Banesa Martinez, Malmö
Ingrid Mattiasson Saarinen, 
Helsingborg
Truls Persson, Malmö
Umihana Rasovic Kasumovic, 
Eslöv
Suppleanter
Katinka Appelros, Ystad
Rebecca Johansson, Lund
Sven Ternov, Sjöbo
Tjatte Hedlund, Malmö
Birgitta Ehlin, Malmö

Kontakta distriktsstyrelsen på 
skane@vansterpartiet.se

DISTRIKTETS NYA  
VALBEREDNING
Ingrid Bromander,  
Kristianstad
Laila Fast Petrovic, Eslöv
Gustavo Garcia, Burlöv
Hanna Gedin, Malmö
Anfal Mahdi, Malmö
Mats Olsson, Lund
Hodan Omar, Malmö
Anton Wendt, Malmö
Emma Wennerholm, Höganäs

Kontakta valberedningen på 
skanevalberedning@ 
vansterpartiet.se

REVISORER
Gustavo Garcia, Burlöv
Anneli Philipson, Malmö

Distriktsårs konferens 
2023 
Lördagen den 11 mars samlades ombud för Vänster
partiet Skånes partiföreningar i Landskrona Folkets hus 
för distriktets årskonferens. DEN NYA DISTRIKTS-

STYRELSEN

Det var en rörd Umihana Rašović Kasumović som lämnade över 
stafettpinnen till nyvalda ordföranden Jesper Sahlén.

En del av delegationen 
från Malmö.

Distriktsårskonferensen har 80 
ombud för partiföreningarna förde-
lade proportionellt utifrån partiför-
eningarnas medlemsantal.

På DÅK:en diskuterades bland annat 
verksamhetsplanen för 2023.

Representanter från Vänsterpartiet  
i Landskrona.

Folkviljan  önskar alla  valda kamrater lycka till!

DISTRIKTET  |  Årsskonferens

I år väljs de som ska sitta som 
nämndemän i landets olika 
typer av domstolar perioden 
2024-2027. Nämndemän 
är lekmannadomare som 
dömer tillsammans med 
yrkesdomare i olika typer av 
mål. Det formella valet görs 
av kommunfullmäktige när 
det gäller tingsrätterna och 
av regionfullmäktige när det 
gäller hovrätt, förvaltningsrätt 
och kammarrätt, men det är 
i praktiken respektive parti 
som väljer sina nämndemän. 
Antalet nämndemän ett parti 
har följer av valresultatet i 
respektive kommun/region.

Tingsrätterna – nomineringar 
till respektive partiförening 
Val av nämndemän i tingsrätterna sköts 
helt och hållet av respektive parti-
förening (Vänsterpartiet i respektive 
kommun) samt därefter formellt av 
kommunfullmäktige. Nomineringar av 
nämndemän i tingsrätt ska därför göras 
till respektive partiförening enligt de 
anvisningar som dessa går ut med. Det är 
dock inte i alla kommuner som Vänster-
partiet har nämndemannaposter.

Hovrätten, förvaltningsrätten 
och kammarrätten –  
nomineringar till distriktets 
valberedning 
Det är distriktsstyrelsen (och därefter 
formellt regionfullmäktige) som nomi-
nerar till hovrätten, förvaltningsrätten 
och kammarrätten. 

●  Hovrätten är liksom tingsrätterna 
en allmän domstol. De allmänna dom-
stolarna avgör brottsmål, tvistemål, 
konkurser och andra ärenden. Hovrät-
ten dömer som andra instans i mål där 
en tingsrätts dom överklagats. Mål tar 
ibland flera dagar.

●  Förvaltningsrätten och kam-
marrätten är förvaltningsdomstolar. 
Förvaltningsdomstolar avgör mål där 
någon har överklagat beslut från en 
myndighet.

●  Förvaltningsrätten är också 
migrationsdomstol och dömer i mål om 
uppehållstillstånd, medborgarskap och 
liknande.

●  Kammarrätten är andra instans i 
mål där en förvaltningsrätts dom över-
klagats och där kammarrätten beviljat 
prövningstillstånd. Kammarrätten 
ligger i Göteborg så uppdraget kräver 
resor dit och kan ibland också kräva 
övernattningar där.

Nominera! 
Är du själv intresserad av nämndeman-
nauppdrag i hovrätt, förvaltningsrätt 
eller kammarrätt eller har du förslag på 
någon annan du anser skulle vara lämp-
lig? Lämna i så fall in en nominering 
till distriktets valberedning på mail till 
skanevalberedning@vansterpartiet.se.
Observera att den du nominerar ska 
vara tillfrågad och ha tackat ja. Skicka 
gärna med kontaktuppgifter till den/de 
du nominerar. Såväl enskilda medlem-
mar som partiföreningars styrelse-
möten och medlemsmöten har rätt att 
nominera.

Sista datum för nomineringar till 
hovrätt, förvaltningsrätt och kammar-
rätt är den 2 juni.
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Nästa nummer av  
Folkviljan kommer  
19 juni
MANUSSTOPP 29 MAJ

Berätta, tyck til 

eller informera!

Vill ni berätta, tycka,   

informera? Välkommen  

med material till:  

malmo@vansterpartiet.se 

Begränsad eftersändning. Vid definitiv eftersändning återsänds försändelsen med nya adressen. 


